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 نتیجه انحصار و کاهش کیفیت؛ 
قاچاق لوازم با کیفیت!

آرمان ملی: بازار لوازم خانگی با تلاش مضاعـــــف 
مونتاژکاران لوازم  خانگی به اسم تولید ملی ومقابله با آزادی 
انتخاب و نظر مشتری به یک بازار انحصاری و کم کیفیت 
بدل شد است،  به گونه ای که حتی بزرگترین برندهای 
کشور به کالاهایی درجه سه و چهار برای مردم تبدیل 
شده اند! یک برند دوو کره ای در ایران مانده  است که آن هم 
در اختیار گروه اسنوا و انتخاب است که روی همان تولیدات 
با برند اسنوا و بقیه محصولات این کمپانی میچسبد و تنها 
خاصیت آن افزایش قیمت این کالاهاست! در این بازار 
انحصاری که خیال مونتاژکاران راحت از ممنوعیت واردات 
کالاهای خارجی است کیفیت هر روز افت و قیمت ها 
افزایش می یابد و شرایط به شکلی شده که دیگر برندهای 
داخلی به قیمت های ثابت راضی نیستند و این قیمت ها که 
بارها از سوی خودشان تغییر کرده را هم تغییر داده ولی 
همچنان افزایش قیمت را حق خود می دانند چون نرخ 
ارز نوسان دارد و از آنجایی که بخش عمده ای از قطعات 
تولیدات داخلی هم خارجی است؛ باید ارز بگیرند. همین 
افت کیفیت و افزایش قیمت به حدی مشتری را از تولید 
داخلی رنجانده که ترجیح می دهد کالای قاچاق خریداری 
کند و ورود 800 هزار تلویزیون قاچاق به باراز موید همین 
موضوع است. بررسی وضعیت تولید محصولات صنعتی 
طی 8 ماه ابتدایی سال جاری نشان می دهد که علی رغم 
رشد تولید اغلب محصولات لوازم خانگی، تولید تلویزیون 
با کاهش مواجه شده است. بر این اساس، تولید یخچال و 
فریزر ۷.8 درصد و تولید ماشین لباسشویی ۲۶.8 درصد در 
این بازه زمانی افزایش یافته با این حال تولید انواع تلویزیون 
کاهش ۴.۹ درصدی داشته است؛ به گونه ای که در 8 ماه 
امسال حدود ۷۶۲ هزار انواع تلویزیون تولید شد درحالیکه 
این رقم در مدت مشابه پارسال 80۲ هزار دستگاه بود. در 
این رابطه عباس  هاشمی،  دبیرکل انجمن صنایع لوازم 
خانگی ایران اظهار کرد: بالا بودن میزان تلویزیون های 
قاچاق در بازار، وضعیت تولید را تحت الشعاع قرار داده است 
چراکه با توجه به ذادقه مصرف کنندگان، تمایل به خرید 
کالای خارجی بین مردم زیاد است.  طبق آماری که ارائه 
شده، سالانه حدود 800 هزار دستگاه تلویزیون به صورت 
قاچاق وارد کشور می شود؛ این در حالیست که کل نیاز بازار 
ایران به تلویزیون ۲ میلیون و ۲00 هزار دستگاه است. او 
ادامه داد: در واقع از ۲.۲ میلیون دستگاهی که مورد نیاز 
است 800 هزار دستگاه یعنی معادل ۳۵ درصد نیاز کشور، 
از طریق قاچاق تأمین می شود. او افزود: بالا بودن حجم 
قاچاق در بازار، تولید محصول ایرانی را به حاشیه می برد 
و تولیدکننده انگیزه خود را برای افزایش تولید از دست 
می دهد. بنابراین می توان گفت یکی از عمده دلایل کاهش 
تولید تلویزیون ایرانی، بالا بودن حجم قاچاق این محصول 
است. دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: از 
سویی دیگر مشکلات واحدهای تولیدی و صنعتی در تأمین 
سرمایه در گردش نیز مزید بر علت شده و تولید را تحت 
تأثیر قرار داده است. تلاش تولیدکنندگان این است که به 
اهداف تعیین شده در تولید لوازم خانگی برسند منتهی باید 

شرایط هم مهیا باشد.

رویکـــرد

اجبار جوانان به ازدواج با ندادن خانه!
آرما ن ملی: ازدواج جوانان به مساله اول کشور بدل 
شده، اما هیچ اقدام موثر و قابل تاملی برای فراهم سازی 
شرایط ازدواج فراهم نشده است! حالا هم که دولت 
سیزدهم وارد عمل شده تا با ساخت مسکن به خانواده و 
جوانان برای خانه دار شدن کمک کند مجردها را به بازی 
گرفته تا جایی که کار به تهدید رسیده است! از ابتدای 
مطرح شدن طرح نهضت ملی مسکن بارها درباره ثبت 
نام مجردها سخنرانی شده و هر بار هم مسئولان وزارت 
راه و شهرسازی این اطمینان را دادند که جوانان مجرد 
هم می توانند در این طرح ثبت نام کنند! بعد صحبت از 
این شد که وضعیت ثبت نام مجردها شرایط خاصی دارد 
و درصورتی به آنها خانه تحویل می دهند ازدواج کرده 
باشند وگرنه باید پول زمین را هم بدهند، وقتی روی 
این موضوع هم نتوانستند مانور بدهند کار به تهدید 
رسید! وزارت راه و شهرسازی با تصمیم گیری به جای 
مردم سعی دارد تا جوانان را به ازدواج مجبور کند و گفته 
است که اگر ازدواج نکنند خانه را به آنها نمی دهد! چطور 
دولت مردان به این اندازه بی توجه به مشکلات اقتصادی 
و موانع جدی ازدواج هستند و به این راحتی جوانان را که 
نیاز به مسکن دارند با ندادن نیازشان تهدید می کنند؟ 
محمود محمودزاده، معاون مسکن و ساختمان وزارت 
راه و شهرسازی اظهار کرد: از دوشنبه ۲0 دی تاکنون 
تعداد مردان مجرد بالای ۲۳ سالِ ثبت نام کرده در 
سامانه ثمن )سامانه ثبت نام نهضت ملی مسکن( به 
حدود ۱۲0 هزار نفر رسیده است. او با بیان اینکه ثبت 
نام در این سامانه تا ۲0 بهمن ادامه دارد، گفت: با توجه به 
اعلام ثبت نام مجردان بین ۲۳ تا ۴۴ سال از روز ۲0 دی 
ماه تاکنون قریب به ۱۲0 هزار نفر ثبت نام کرده اند که 
مراحل پالایش آنها در حال انجام است که به زودی به 
استان ها و سازمان های متولی و ذیربط برای طی کردن 
ادامه روند مشارکت در ساخت معرفی خواهند شد. 
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی درباره 
متقاضیان مجردی که طی دو سال مشارکت در ساخت 
تا زمان تحویل واحد، ازدواج نکرده اند تصریح کرد: بر 
اساس دستورالعملی که در وبسایت مربوطه قرار داده 
شده، متقاضیان می بایست تا قبل از تحویل واحد متأهل 
شده باشند به این دلیل که بر اساس قانون صرفاً خانوار 
واجد شرایط می تواند از طرح های حمایتی مسکن 
استفاده کند. محمودزاده ادامه داد: با توجه به لزوم 
بسترسازی و تشویق به تشکیل خانواده، در شورای عالی 
مسکن مصوب شد تا این فرجه ۲ ساله دوران مشارکت 
در ساخت، برای مجردان در نظر گرفته شود تا موقع 
تحویل واحد، تشکیل خانواده داده باشند؛ اگر مجردانی 
که ثبت نام کرده اند تا زمان تحویل واحد ازدواج نکنند، 
طبیعتاً واحد مسکونی تحویل خانوارهای واجد شرایط 
می شود؛ اما در صورت عدم وجود خانوار واجد شرایط، 
همان واحد به قیمت کارشناسی روز و با محاسبه تمام 
تخفیفات و یارانه هایی که در این پروژه بوده به متقاضی 

مجرد تحویل داده می شود.

ذره بیـــن

 دیدار با شمخانی در زیرگذر 
چهارراه ولیعصر

۲۶ دی ماه سال ۱۳۹۶ ایستگاه BRT مسیر راه آهن به 
پارک وی در چهارراه ولیعصر بود؛ زمانی که سوار اتوبوس بی آر تی 
ولیعصر شدم، صحنه ای جالب و البته باورنکردنی را دیدم. یکی 
از مقامات بلند پایه کشور در اتوبوس ایستاده بود. علی شمخانی، 
دبیر شورای امنیت ملی بدون محافظ، ماشین دودی و آدم های 
قد بلند چهارشانه دست به کمر و عینک دودی های خفن، سوار 
 اتوبوس شده بود و به سمت مسیرش می رفت. نمی دانم از شانس 
من خبرنگار بود که با آقای شمخانی روبه رو شدم یا از شانس 
ایشان! به هر حال از سرکنجکاوی و همچنین رسالت خبرنگاری، 
با معرفی خودم با ایشان وارد صحبت شدم.  در ابتدا از دبیر شورای 
عالی امنیت ملی پرسیدم که چه شد سر از بی آرتی درآوردید؟ تیم 
حفاظتی تان کجاست؟ او با لبخندی کوتاه جواب داد: »تنهام و 
تیم حفاظتی ای درکار نیست، جایی کار داشتم و تصمیم گرفتم با 
اتوبوس به کارم برسم، باید از خودمان شروع و تیم های حفاظتی 
را کمتر کنیم و من تصمیم گرفتم تا نخستین قدم را بردارم و با 
اتوبوس به مقصدم بروم.« آن روزها استفاده از تیم های حفاظت 
و ماشین شیشه دودی برای مسئولان در هر رده ای جزو پزُهای 
واجب محسوب می شد که میلیون ها تومان هم برای این اقدام 
از بودجه های عمومی هزینه می شد. اقدام شمخانی در تردد با 
اتوبوس هرچند نمایشی، چیزی بود که مردم از مسئولان انتظار 
دارند! آن روزها هم مردم او را در اتوبوس نشناختند و حتی 
برایشان باعث تعجب بود که یک نفر با کسی که نمی شناسد گرم 
صحبت شده است و حتی عکس هم می گیرد! چهار سالی این 
برخورد گذشت و گهگاهی به آن لحظه که شمخانی را در اتوبوس 
دیدم فکر می کردم و با خودم می گفتم چه خوب می شد که 
بقیه مسئولان هم بدون خدم و حشم و تشریفات و پروپاگاندای 
رسانه ای وارد جمع مردم شوند و از درد آنها بپرسند. گذشت تا 
اینکه شب گذشته ۲۶ دی ماه در مسیر زیرگذر چهارراه ولیعصر 
میمیک صورت و حرکات و استایل یک نفر توجهم را جلب کرد! 
نزدیک تر که رفتم از نیمرخ صورتش برایم قابل تشخیص شد و جلو 
رفتم! شمخانی بود! اینبار پیرتر شده بود، اما همچنان دبیر شورای 
عالی امنیت ملی ایران است؛ سمتی مهم و تاثیرگذار در کشور. بعد 
از چاق سلامتی خودم را معرفی کرده و گفتم چهار سال پیش هم 
در اتوبوس BRT یکدیگر را دیده بودیم و حتی گزارش آن دیدار 
را با عنوان »دیداری بی محافظ در BRT« در روزنامه ای که آن 
زمان ها با آنها همکاری داشتم نوشتم! هر دو از این تصادف و دیدار 
اتفاقی هم خندیدیم و هم متعجب شدیم! از او پرسیدم چه شد 
که سر از اینجا در آوردید معمولا مسئولان میان مردم نمی آیند 
و پاسخ داد: »برای ارزیابی نزدیک وضعیت اقتصادی مردم اومدم 
خواستم از نزدیک ببینم مردم چی میگن در چه وضعی هستند« 
پرسیدم مگر نمی دانید وضعیت اقتصادی وخیم است و بحرانی، 
لبخند زد و گفت: » بزودی درست میشه« از او خواستم تا یک 
عکس دونفره داشته باشیم و موافقت کرد ولی گفت »نکنه کارش 
کنی بگن هماهنگ شده بوده« گفتم خیال تان راحت! بعد از این 
مکالمه کوتاه او با دو نفر دیگر به راهش ادامه داد و ما هم به راهه 
خودمان. این یادداشتی جانبداری از جریانی نیست مطلبی است 
که به مسئولان کشور یادآوری کند لازم نیست از مردم فرار کنید 
به میان مردم مانند آنها بیاید و از مشکلات شان با خبر شوید و 

براساس نیازهای واقعی مردم تصمیم بگیرید و عمل کنید.

تهاتر با ایران به آمریکای جنوبی رسید!
آرمان ملــی: تهاتر نفت ایران به مزاج کشورها خوش آمده 
و همین موضوع باعث شده تا کشورهای دیگری که کالاهای 
مورد نیاز ایران را دارند هم برای تهاتر با ایران وارد گود شوند! نه 
اینکه تهاتر اتفاق غیرعادی ای در اقتصاد تحریم  شده ایران باشد، 
اما تهاترهای صورت گرفته ایران با کشورهای هند و پاکستان 
و سریلانکا نشان داد نفت ایران جز تبدیل شده به چای و برنج 
مصرف دیگری برای ایران ندارد! برزیل البته پیشنهادات بهتری 
از چای و برنج داده، اما وقتی ایران حق انتخابی نداشته باشد قطعا 
کالاهای درجه یک و قیمت مناسبی به دست نخواهد آورد! معاون 
وزیر و رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران در دیدار با لودمار 
گونسالوس دی آگیارنتو، سفیر جمهوری فدراتیو برزیل و هیات 
همراه با برشمردن ظرفیت های بالقوه همکاری در زمینه های 
معدن، پتروشیمی، صنایع پزشکی، صنایع کشاورزی، صنایع 
ماشین سازی، خودروسازی و کشت فراسرزمینی بر تقویت 
همکاری های بیش از پیش تاکید کرد. علیرضا پیمان پاک در دیدار 
با سفیر برزیل با اشاره به زمینه های توسعه تجارت با کشور برزیل 
به عنوان مهمترین کشور در منطقه آمریکای لاتین و به عنوان 
یک بازار هدف دارای پتانسیل بالا برای توسعه همکاری های 
تجاری، این کشور را به عنوان یکی از کشورهای هدف و مقاصد 
صادراتی ایران برشمرد. معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت ایران با اشاره به توجه جدی دولت درخصوص توسعه 
تجارت با کشورهای منطقه امریکای لاتین به خصوص برزیل ابراز 
امیدواری کرد با تنوع بخشی به محصولات صادراتی روابط تجاری 
فی مابین در راستای تعمیق هرچه بیشتر پیش برود. پیمان پاک 
ضمن اشاره به فرصت های خوب تجاری دوجانبه درباره مهیا 
بودن زمینه برای واردات خوراک دام از برزیل و امکان فرآوری و 
صادرات مجدد به کشورهای اطراف و منطقه، به فرصت های پیش 
رو در زمینه تامین خوراک دام برای واحدهای جدید اشاره کرد. 
معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران همچنین 
در خصوص همکاری با کشور برزیل در زمینه ایجاد زنجیره 
بین المللی و منطقه ای تامین کالا وتوسعه همکاری های بانکی 
و تهاتر میان دو کشور اعلام آمادگی کرد. در این نشست سفیر 
کشور برزیل در ایران نیز ضمن ابراز تمایل کشورش به توسعه 
همه جانبه روابط میان دو کشور به اهمیت کشور ایران در منطقه 
آسیای میانه و به عنوان شریک مهم تجاری در این منطقه اشاره 
کرد. او از تمایل دولت برزیل برای توسعه روابط و آمادگی برای 
واردات اوره و محصولات پتروشیمی از ایران و در مقابل صادرات 
ذرت و نهاده های دامی برزیل خبر داد. سفیر کشور برزیل در ایران 
همچنین به ملاقات ها و جلسات برگزار شده با مسئولان ایرانی 
درباره افزایش همکاری  ها در حوزه های دارو و نانوتکنولوژی اشاره 
کرد. در این جلسه نمایندگان شرکت های حاضر نیز ضمن اشاره به 
سابقه همکاری های بین دو کشور، از در دست تدوین بودن قوانین 
جدید مالی و سرمایه گذاری در برزیل خبر داده و آمادگی خود 
را برای همکاری در زمینه توسعه تبادلات تجاری اعلام کردند. 
همچنین در این نشست ضرورت تعامل سازمان توسعه تجارت 
ایران با آژانس تجارت و سرمایه گذاری برزیل موسوم به اپکس 

مورد تاکید قرار گرفت.

یادداشت

نیم نگــاه

 72 میلیارد دلار تجارت خارجی در 9 ماه
 در این رابطه بررسی ها از میزان کل تجارت ایران نشان 
می دهد در  ماهه منتهی به آذر امسال، نشان می دهد 
۱۲۲میلیون و ۵00هزار تن کالا به ارزش ۷۲میلیارد و 
۱00میلیون دلار بین ایران و سایر کشورهای دنیا مبادله شده 
که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از نظر وزن ۱۱ درصد و از 
لحاظ ارزش ۳8 درصد رشد داشته است از سوی دیگر بر اساس 
پیش بینی های صورت گرفته از سوی گمرک احتمالا تا پایان 
سال حجم کل تجارت خارجی کشور به ۹8میلیارد دلار خواهد 
رسید. البته با وجود افزایش ۳8 درصدی رشد تجارت خارجی 
اما همچنان تراز تجاری کشور در این مدت منفی ۲میلیارد 
و ۱00 میلیون دلار بوده که نشان دهنده سبقت واردات از 

صادرات است. 
 صادرات 35 میلیارد دلاری

در این رابطه بررسی آمارهای صادراتی کشور نشان می دهد 
در بازه زمانی منتهی به آذرماه۹۲ میلیون و ۳00 هزار تن کالا 
آن به ارزش ۳۵ میلیارد و ۱00میلیون دلار بوده که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته از نظر وزن 8 درصد و از لحاظ ارزش 
۴0 درصد افزایش داشته که این میزان از کل صادرات یکساله 
سال ۹۹ بیشتر شده است در این رابطه روئیس کل گمرک 
معتقد است در صورت تداوم این روند احتمالا حجم تجارت 
خارجی کشر در حوزه صادرات به بیش از ۴۷ میلیارد دلار 
خواهد رسید اگرچه که وزیر صمت پیش از این وعده داده 
بود حجم صادرات با رشد ۵ میلیارد دلاری تا ۴0 میلیارد دلار 
برسد حال باید دید کدام یک از پیش بینی ها محقق خواهد 
شد. در این رابطه نیم نگاهی به روند صادراتی نشان می دهد 
محصولات پتروشیمی با ۴۲ میلیون و ۴00 هزار تن به ارزش 
۱۴میلیارد و ۷00 میلیون دلار مهم ترین کالاهای صادراتی 
ایران در ۹ ماهه منتهی به آذر سال جاری بوده که ۴۶ درصد 
از وزن و ۴۲ درصد از ارزش کل صادرات را به خود اختصاص 
داده و رشد ۴0 درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل 
تجربه کرده است. در ۹ ماهه سال گذشته صادراتی معادل ۲۵ 
میلیارد و ۱۱۲ میلیون دلار ثبت شده و صادرات در سال۹8 نیز 
۳۱ میلیارد و ۵۱۴ میلیون دلار بوده است. همچنین بر اساس 
آمارهای منتشر شده از سوی گمرک چین با ۲۱ میلیون و ۳00 
هزار تن کالا به ارزش ۱0 میلیارد و ۲00 میلیون دلار، نخستین 
شریک تجاری ایران بوده و پس از آن عراق با ۲۳میلیون و ۵00 
هزار تن کالا به ارزش ۶ میلیارد و 800 میلیون دلار، ترکیه با 
۱۱ میلیون و ۷00 هزار تن به ارزش ۴ میلیارد و ۱00 میلیون 
دلار، امارات متحده عربی با 8 میلیون و ۳00 هزار تن به ارزش 
۳ میلیارد و ۴00 میلیون دلار و افغانستان با ۳میلیون و ۳00 

هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۴00 میلیون دلار در رده        های 
بعدی قرارگرفتند.

 واردات 37 میلیارد دلاری
همچنین آمارهای منتشر شده در خصوص سهم واردات از 
کل تجارت خارجی ایران در ۹ ماه منتهی به آذر سال جاری ۳0 
میلیون و ۱00هزار تن کالا به ارزش ۳۷ میلیارد دلار براورد 
شده شده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته از حیث 
وزن ۲0 درصد و از نظر ارزش ۳۷ درصد رشد داشته است. بر این 
اساس از مجموع کالای وارداتی به کشور در مدت یادشده ۲۳ 
میلیون و ۱00 هزار تن آن به ارزش ۱۲ میلیارد و ۴00 میلیون 
دلار را کالاهای اساسی تشکیل می دهد که ۳۲ درصد در وزن 
و ۶۱ درصد در ارزش رشد داشته است. ارزیابی ها بیانگر این 
است که در ۹ ماهه سال گذشته، ۲۶ میلیارد و ۵8۵ میلیون 
دلار کالا از سایر کشورها به ایران وارد شده است. همچنین 
در ۹ ماه منتهی به آذر سال ۹8 نیز این رقم به ۲۵ میلیارد و 
۵0۲ میلیون دلار می رسید. البته احتمالا بخش عمده ای از 
رشد ۳۱ درصدی واردات کالاهای اساسی به گندم اختصاص 
داشته که در سال گذشته به دلیل خشکسالی میزان تولید ان 
با افت قابل ملاحظه ای مواجه شده و پس از آن برنج و نهادهای 
خوراک دام قرار دارند بر این اساس گمرک آمار مجموع کل 
کالاهای وارد شده از هر کشور را منتشر کرده که بر اساس آن 
امارات متحده عربی با 8 میلیون و ۹00 هزار تن کالا به ارزش 
۱۱ میلیارد و ۵00 میلیون دلار، چین با ۲ میلیون و ۵00 هزار 
تن به ارزش 8 میلیارد و ۴00 میلیون دلار، ترکیه با ۲ میلیون 
و ۹00 هزار تن به ارزش ۳میلیارد و ۷00 میلیون دلار، آلمان 
با ۵۹۳هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۴00میلیون دلار و 
سوئیس با یک میلیون و ۶00 هزار تن به ارزش یک میلیارد 
و ۳00میلیون دلار پنج کشور عمده طرف معامله واردات با 

ایران بودند. 
 رشد صادرات با تکیه بر قیمت نفت

آمارهای منتشر شده در حالی از رشد تجارت خارجی کشور 
خبر می دهند که در حوزه صادرات رشد ۴0 درصدی را تجربه 
کرده که به اعتقاد کارشناسان دلیل اصلی این میزان رشد 
را در حالیکه تغییر خاصی در روند تعاملات اقتصادی کشور 
ایجاد نشده باید در افزایش قیمت نفت و فراورده های نفتی 
جست وجو کرد و قاعدتا نمی توان این رشد را به کل صادرات 
تعمیم داد در این رابطه مهرداد عباد عضو هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی تهران می گوید: با عبور از برخی مشکلات بزرگ که 
اقتصاد ایران در سال گذشته با آن روبه رو بود، در سال جاری 
شرایط برای افزایش حضور در بازارهای بین المللی و بالا بردن 
رقم صادرات فراهم شده و به نظر می رسد با کاهش برخی 

فشارها، امکان افزایش صادرات نفتی و فراورده های وابسته به 
آن به وجود آمده که در کنار کاهش محدودیت های کرونایی 
به افزایش صادرات ایران کمک کرده است. به گفته وی، صرف 
این اتفاق می تواند به افزایش دسترسی به درآمدهای نفتی و 
فعال کردن اقتصاد مولد کمک کند، هر چند تا استفاده از تمام 
ظرفیت های موجود در این حوزه راهی طولانی باقی مانده 
است. عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه بی ثباتی نرخ ارز 
برای صادرکنندگان مشکلات جدی به وجود آورده است، بیان 
کرد: اینکه یک تولیدکننده یا صادرکننده کالایی را تولید کرده 
و به فروش برساند اما با توجه به نامشخص بودن سرنوشت ارز 
نداند که در مرحله بعدی مواد اولیه را باید با چه نرخی خریداری 
کند، قطعا به ضرر آمارهای صادراتی و در نهایت اقتصاد کشور 
تمام خواهد شد. ثبات در نرخ ارز یکی از مهم ترین خواسته های 
صادرکنندگان از دولت است. عباد با اشاره به برخی مشکلات 
ساختاری در حوزه صادرات غیرنفتی، توضیح داد: یکی از 
موضوعاتی که باید برای آن راه حلی پیدا شود، تغییر نگاه کلان 
در این حوزه است. ما باید این دیدگاه که همه کالاها را تولید 
کنیم و همه کالاها را صادر کنیم فاصله بگیریم. اقتصاد ایران 
نیز مانند اقتصاد دیگر کشورها، در تولید و صادرات برخی کالاها 
مزیت نسبی دارد و در برخی کالاها نه. از این رو ما باید تمرکز 
خود را بر صادرات کالاهایی قرار دهیم که در آنها توان رقابت 
داریم و می توانیم بازار خود را حفظ کرده و ارتقا بدهیم. وی 
ادامه داد: ما به شکل سنتی در بازارهایی مانند فرش، پسته و 
زعفران حضور داشته ایم اما با توجه به ضعف در بازاریابی، بسته 
بندی و تبلیغات یا این بازارها را از دست داده ایم یا کار برایمان 
بسیار دشوار شده است. تغییر در سیاست های داخلی باید به 
بهبود حضور ما در این عرصه ها کمک کند. عضو اتاق بازرگانی 
تهران صادرات فله ای کالا را یکی دیگر از معضلات صادرات 
غیرنفتی ایران دانست و گفت: متاسفانه بخش مهمی از صادرات 
غیرنفتی ما به شکل فله و با کالاهای با ارزش افزوده پایین انجام 
می شود، این در حالی است که اگر ما تنها در تولید برخی کالاها 
سرمایه گذاری کنیم و فراورده هایی با ارزش افزوده بالاتر تولید 
کنیم، هم درآمد بیشتری در این حوزه خواهیم داشت و هم 
امکان رقابتی بالاتر در بازارهای بین المللی پیدا می کنیم. عباد 
خاطرنشان کرد: در کنار مشکلات داخلی، مسائل بین المللی نیز 
در مسیر صادرات ما مشکل آفرین می شوند. از تحریم ها گرفته تا 
معضلات مربوط به حوزه اف ای تی اف و محدودیت های بانکی، 
همگی بر آمار صادراتی نهایی کشور تاثیر منفی می گذارند، از 
این رو در کنار مشکلات داخلی باید امیدوار باشیم راه حلی برای 
پایین آمدن تنش ها و بهبود سطح روابط در عرصه بین المللی 

نیز فراهم شود.

آرمان ملی: آمار کل تجاری کشور نشان می دهد 
در 9 ماه امسال بیش از 122.5 میلیون تن کالا به 
ارزش بیش از 72 میلیارد دلار انجام گرفته که 
از این میزان 35 میلیارد دلار آن سهم صادرات 
بوده است که از کل تجارت خارجی کشور در سال 
99 بیشتر بوده است و بر اساس پیش بینی ها این 
میزان تا پایان سال از مرز 40 میلیارد دلار عبور 
خواهد کرد. در واقع اگرچه تردید وجود ندارد که 
حجم تجارت ایران از ابتدای سال جاری با روند رو به 
رشد مواجه بوده اما نکته حائز اهمیت در این رشد 
تراز منفی 2میلیارد و 100 میلیون دلاری که نشان 
دهنده سبقت واردات از صادرات است. موضوعی 
که به اعتقاد کارشناسان عمده دلیل رشد تجارت 
خارجی با توجه به عدم تغییر محسوس ارزش 
وزنی صادرات بالارفتن قیمت نفت و فراورده های 
نفتی بوده و نمی توان این رشد را به کل صادرات 

نسبت داد.

»آرمان ملی« دلایل رشد تجارت خارجی کشور را بررسی می کند:

ُـــــز عالـــی با تکیــه بر قیمـــت نفـــت؟! پ
    قیمت نفت آمار تجاری را تکان داد!

آرمان ملی: استفاده از رمزارزها در اقتصاد 
و تجارت در حـــال شکل گیری است و حتی 
برخی از شرکت های بزرگ جهان با ایجاد 
سازوکاری وارد این عرصه شده اند. با این حال 
همچنان استفاده از رمزارزها در معاملات به 
صورت گسترده شکل نگرفته است، چراکه 
هنوز هم نگرانی هایـــی از نفوذ امنیتی در 
این سامانه وجود دارد. از طرفی بسیاری از 
کشورهای جهان برای استفاده از رمزارزها 
تصمیاتی گرفته و سازوکاری آماده کرده اند 
با این حال همچنان شکل گیری شبکه ای 
گسترده از معامله کنندگان و تولیدکنندگان 
رمزارز با مشکلات عدیده ای مواجه است. 
در این میان ایران یکی از کشورهایی است 
که به فکر تولید رمزارز ملی افتاده است. 
رمزارز ملی ای که پیش از این سابقه نداشته 
و چندان هم عقلانی به نظر نمی رسد چراکه 
ارزش واحد پولی کشورها در برابر دلار موضوع 
مهمی است. با این حال ایران سعی داشته و 
دارد در این راه گام بردارد و حتی اعلام اعلام 
کرده که به صورت آزمایشی هم رمز ریال را 
به مرحله اجرا خواهــــد گـــذاشت! اما چند 
سوال و ابهام اساسی در این باره مطرح است. 
مثل اینکه رمز ارز ملی چه کارکردی خواهد 
داشت وقتی معاملات تجاری خارجی ایران 
با کشورهای دیگر به دلار و یورو یا واحدهای 
پول آن کشورها صورت می گیرد؟  از طرفی 
با توجه به اینکه مردم ایران به اسکناس و 
سکه و پول مجازی از طریق سپرده گذاری 
در بانک ها دسترسی دارند چرا باید خریدار 

رمزریالی باشند که همه جوره به آن دسترسی 
دارند و ارزش  افزوده ای هم برای آنها ندارد! 
شاید سوال مهمتر این باشد که رمز ریال چه 
کاردکردی برای طرف های اقتصادی خارجی 
ایران خواهد داشت؟  این سوالات و ابهاهامات 
دیگری هستند که درباره رمز ریال مطرح 
است ولی کسی نیست که به این سوالات 
پاسخ بدهد. کسی نیست که بگوید رمز ریال 
چه کارکردی در اقتصاد داخلی و خارجی 
ایران خواهد داشت وقتی رمزارزهای بسیار 
ارزشمندی در جهان هستند که مشتاقان 
زیادی را به خود جذب کرده اند! کار کردن و 
وقت گذاشتن و هزینه کردن برای ایجاد رمز 
ریال یک کار بیهوده و بی اثر در اقتصاد ایران 
است که البته عده ای آن را اقدامی مثبت 
برای دور زدن تحریم ها و پرداخت راحت تر 
هزینه واردات می دانند درحالیکه حتی اگر 
این رمز ریال بتواند جانی بگیرد باید سال ها 

برای آن صبر کرد و این صبر نمی تواند چیزی 
را در اقتصاد ایران عوض کند. از طرفی بانک 
مرکزی هنوز سازوکاری برای قانونی شدن 
استخراج رمزارزهای مرسوم ایجاد نکرده و 
در این شرایط چطور می خواهد رمزریالی را 
آزمایش کند که نسبت به آن موضع روشنی 
ندارد! مهران محرمیان، معاون فناوری نوین 
بانک مرکزی در حاشیه مراسم هفتمین 
همایش مالی اسلامی افزود: موضوع رمز ارز 
در کشور ذی نفعان و متولیان متعددی دارد 
هم اکنون این موضوع به معاونت اقتصادی 
رئیس جمهوری سپرده شـــده و جلسات 
متعددی در این باره برگزار و پیشرفت خوبی 
هم داشته است و امیـــدوارم در هفته های 
آینده خبرهای خوبی را بشنـــویم. او گفت: 
فتوای رهبر معظم انقلاب در خصوص رمز 
ارز راهگشا و دقیق بود و موضوع را به مباحث 
قانونی واگذار کردند و مواد قانونی نیز در حال 

پیشرفت است و همگرایی خوبی بین قوای 
مختلف انجام می شود. معاون فناوری بانک 
مرکزی گفت: در مسائل شرعی با توجه به 
اعتماد خوب رهبری به متخصصان به زودی 
راهگشاهایی خواهیم داشت و اگرچه علما 
نظرات متعدد و متفاوتی دارند، اما مبنا بر 
اساس نظر رهبری راهگشاتر است. او درباره 
انتشار رمز ارز گفت: راهکار بانک مرکزی 
برای حل تناقض بین تمرکززدایی که در 
ذات رمزارزها است و از سوی دیگر موضوع 
حاکمیت پول کشورها وجود دارد بحث رمز 
پول ملی کشورها مطرح شده است. محرمیان 
ادامه داد: بسیاری از بانک های مرکزی 
کشورها در این خصوص فعالیت می کنند، 
در بانک مرکزی کشور ما نیز از چند سال 
گذشته این موضوع مطرح شده و اقدامات 
فنی انجام شده و مقررات آن در شورای پول 
و اعتبار نیز تصویب شده است. به گفته این 
مسوول، به زودی فاز آزمایشی رمز پول بانک 
مرکزی با نام رمز ریال اجرا می شود و استفاده 
عمومی دارد و به صورت اسکناس است، اما در 
فضای دیجیتال منتشر و در اختیار مردم قرار 
می گیرد. او درباره استفاده از رمز ارز در واردات 
کالا گفت: مصوبه مرداد ماه هیات وزیران 
بود که در واردات از رمز ارز استفاده کنیم 
که آیین نامه های اجرایی آن در حال تدوین 
است و به زودی اجرا و جزئیات این موضوع 
اعلام می شود  و هدف این است که افرادی که 
می خواهند در واردات از رمز ارز استفاده کنند 

مشکلی نداشته باشند.

رمزارز ملی و جایگاه آن در اقتصاد جهان؛ 

رمزارزریـــالواردفازآزمایشیمیشود


